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Behoefteonderzoek sport en beheerplan buitensportaccommodaties 

 

18 september 2018 

 

Aan de leden van de raad, 

 
Inleiding 

Op 31 oktober 2017 is de motie 'visie op sportaccommodatie behoeften' aangenomen. U 

verzoekt in deze motie een visie te ontwikkelen op basis van een behoefteonderzoek onder 

sportverenigingen, omdat u van mening bent dat sporters in onze gemeente voldoende 

ruimte moeten krijgen om aan hun wedstrijd- en trainingseisen te voldoen.  

 

In maart hebben alle binnen- en buitensportverenigingen die gebruik maken van 

accommodaties die in eigendom zijn van de gemeente een vragenlijst ontvangen. Aan de 

binnensportverenigingen zijn vragen gesteld over onder andere het onderhoud en de 

schoonmaak van de zaal, de aanwezige materialen en de relatie met de gemeente. Zij 

hebben allemaal een persoonlijke brief ontvangen waarin op iedere gestelde vraag en/of 

gemaakte opmerking gereageerd wordt en waarin de uitkomsten van het onderzoek gedeeld 

worden.  

 

Bij de buitensportverenigingen lag de focus op de kwaliteit en het onderhoud van de velden, 

de capaciteit voor wedstrijden en trainingen, de uitstraling van het complex en/of sportpark 

en de relatie met de gemeente en andere verenigingen. De verenigingen die de vragenlijst 

hebben ingevuld, zijn allemaal uitgenodigd voor een persoonlijk gesprek. Een aantal 

verenigingen is hierop ingegaan. De verenigingen hebben inmiddels een gespreksverslag 

ontvangen. De uitkomsten van de vragenlijst en de gesprekken verwerken we in het 

beheerplan buitensportaccommodaties, dat we in oktober aan u voorleggen.  

 

In deze consultatienota informeren we u over de uitkomsten van het onderzoek onder zowel 

de binnen- als de buitensportverenigingen. Daarnaast vragen we u een uitspraak te doen 

over welke behoeften van de buitensportverenigingen wij verder zullen onderzoeken, zodat 

we de financiële gevolgen daarvan kunnen meenemen in het beheerplan 

buitensportaccommodaties. Er is geen visie op buitensportaccommodaties ontwikkeld. Er is 

voor gekozen de behoeften van de verenigingen door te vertalen. U wenst iedere vier jaar 

een behoefteonderzoek uit te voeren. Door de uitkomsten van dit behoefteonderzoek te 

vertalen in het beheerplan buitensportaccommodaties ontstaat een cyclus.  
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Uitkomsten 

Binnensportverenigingen 

In bijlage 1 vindt u een overzicht van de gebruikers van de gymzalen en sporthallen die 

hebben gereageerd op de vragenlijst. Er is een respons van 63%. De 

binnensportverenigingen zijn over het algemeen positief. Gemiddeld zijn zij tevreden over 

alle bevraagde onderdelen (onderhoud, schoonmaak, toezicht, materialen, facturering, 

prijs/kwaliteit, de relatie met de gemeente en de klachtenafhandeling). Op een 5-

puntsschaal, van zeer ontevreden (1) naar zeer tevreden (5), is gemiddeld een score van 

3,47 het laagst (voor klachtafhandeling). Het meest tevreden zijn de gebruikers over de 

relatie met de gemeente (gemiddeld 4,09) en over de facturering (gemiddeld 4,09).  

 

 

 
 

 

De aandachtspunten die genoemd worden zijn vooral de schoonmaak, de temperatuur in de 

zaal en de temperatuur van de douches, de beperkte mogelijkheden om materialen op te 

slaan en de geringe beschikbaarheid van de zalen en hallen op de populaire tijdstippen. Een 

aantal punten was voor verenigingen eenvoudig op te lossen. Wanneer dit niet het geval is, 

hebben we dit zo duidelijk mogelijk proberen toe te lichten in de brieven.  

 

Gymnastiekvereniging O&O 

Naast de enquête is er met gymnastiekvereniging O&O gesproken over hun wens tot 
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uitbreiding. Topsport is goed mogelijk in hun eigen sportaccommodatie, maar zij maken 

daarnaast ook gebruik van onze hallen en zalen voor 'gewone turnlessen'. Hierover zijn zij 

niet tevreden: te vol, te weinig toestellen en te weinig beveiligingsmateriaal. We gaan met 

O&O in gesprek hoe we in de toekomst aan hun behoeften kunnen voldoen.   

 

 

Buitensportverenigingen 

In bijlage 1 vindt u een overzicht van de buitensportverenigingen die hebben gereageerd op 

de vragenlijst. Er is een respons van 83%. De buitensportverenigingen zijn minder tevreden. 

De gemiddelde uitkomsten staan in onderstaande grafiek, waarbij wederom gebruik 

gemaakt is van 5-puntsschaal, van zeer ontevreden (1) naar zeer tevreden (5). Het minst 

tevreden zijn de verenigingen over de trainingscapaciteit (gemiddeld 2,44) en het meest 

tevreden over de relatie met andere sportverenigingen (gemiddeld 3,67). 

 

 
 

 

Het sportplatform 

De verenigingen zijn het uiteraard eens over het belang van sport en hechten waarde aan 

samenwerking. Het sportplatform is een waardevol platform om elkaar te informeren over 
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actuele ontwikkelingen, maar het is goed om met elkaar na te denken over de toekomst van 

het sportplatform. Op welke manier moeten welke onderwerpen daar besproken worden? 

Deze vraag sluit goed aan bij programmalijn 1 van de vastgestelde sportnota 'Door te 

bewegen blijf je in evenwicht', waarin de professionalisering van het sportnetwerk centraal 

staat.    

 

Sportparken 

In Zwijndrecht zijn vier 'sportparken': Molenwei, Bakestein, Noordpark en Develstein, naast 

de 'losse accommodaties'. De verenigingen op de parken vinden verkeersveiligheid, 

bereikbaarheid en een verzorgde uitstraling zeer belangrijk. Op Sportpark Bakestein gaat 

het vooral om de uitstraling van het park (sport versus bedrijven), de verkeersveiligheid op 

de Middellijn en de parkeerfaciliteiten. Sportpark Molenwei zou volgens de verenigingen een 

bredere maatschappelijke functie kunnen hebben. De verenigingen gaan hierover graag in 

gesprek. We houden deze wensen buiten het beheerplan sportaccommodaties, maar gaan 

na vaststelling van het beheerplan in gesprek met de verenigingen over de aanpak van de 

openbare ruimte in de sportparken.  

 

De accommodatie 

De terugkoppeling van de resultaten omtrent de accommodatie, waaronder de kwaliteit van 

de velden en de capaciteit, clusteren we hieronder per sport. De verenigingen zien kwaliteit 

en capaciteit als de belangrijkste verantwoordelijkheid van de gemeente. Deze 

verantwoordelijkheid is de kern van het beheerplan buitensportaccommodaties.  

 

Hockey 

De hockeyvelden zijn deze zomer gerenoveerd. Naast vernieuwing van de velden, blijft 

voor de hockey de capaciteit een belangrijk vraagstuk. Zij geeft aan: "Naast de 

vernieuwing van de velden zou een uitbreiding prettig zijn voor toekomstige groei van de 

ledenaantallen." Eerder is besloten de hockeyvereniging geen extra veld toe te kennen. 

Mocht u besluiten onderzoek te laten doen naar de inrichting van sportpark Bakestein, 

nemen we deze wens mee in dat onderzoek.    

 

Handbal en Korfbal 

De accommodatie is vorig jaar volledig gerenoveerd. Er is nog een aantal openstaande 

opleverpunten, waarover we in gesprek zijn.  

 

Honkbal en Softbal 

Het softbalveld is vorig jaar gerenoveerd. De vereniging is tevreden, maar heeft nog een 

aantal wensen. Na de renovatie van het softbalveld zou het mooi zijn als de slagtunnel en 

werperstunnel gerealiseerd worden. Alleen de afbouw met hekken ontbreekt nog. Hiervan 

is al een melding gemaakt in de eerste bestuursrapportage van 2018. Daarnaast zou de 

vereniging graag veldverlichting zien.  

 

 

Tennis 

Vanuit de tennis wordt aandacht gevraagd voor de beschikbaarheid van de banen. Het 

beeld dat het tennisseizoen van april tot en met september/oktober loopt is verouderd. 

Met bepaalde manieren van onderhoud kunnen de velden langer gebruikt worden.  
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Tennisbanen worden niet periodiek vervangen, maar aan de hand van 

kwaliteitsinspecties. Deze inspecties kosten echter geld en er zijn geen afspraken over de 

momenten waarop een inspectie gedaan wordt.  

Tennisvereniging Heer Jan geeft aan dat het interessant zou kunnen zijn om naast tennis 

een andere sport aan te bieden: padel. Padel is een mix tussen squash en tennis. Op één 

tennisbaan kunnen twee padelbanen neergelegd worden. We kunnen onderzoeken of het 

haalbaar is ook in Zwijndrecht padel aan te bieden.  

 

Tennisvereniging Ter Steeghe doet alles zelf. Wat meer steun vanuit de gemeente zou 

echter welkom zijn. Zo vragen zij bijvoorbeeld aandacht voor het groenonderhoud rondom 

de accommodatie en geven zij aan duurzaamheidsambities te hebben. 

 

Voetbal 

De voetbalverenigingen zijn het minst positief. Ze hebben vooral opmerkingen over de 

trainingscapaciteit en de kwaliteit van de velden. Er zijn veel afgelastingen. Hierover is 

met alle verenigingen een gesprek gevoerd. 

 Alle verenigingen geven de noodzaak aan van een (extra) kunstgrasveld voor het 

voortbestaan van de vereniging. Kunstgras is altijd bespeelbaar. Elke vereniging 

heeft een specifieke wens over welk veld het best kunstgras zou kunnen zijn en of 

het bespeelbaar moet zijn voor trainingen of wedstrijden. V.v. Heerjansdam is in 

de gemeente Zwijndrecht de enige vereniging die uitsluitend over natuurgras 

beschikt. Andere verenigingen beschikken over een hybride veld of een 

kunstgrasveld.     

 De velden worden volgens de verenigingen slecht onderhouden en er wordt niet 

tijdig gerenoveerd. De gemeente dient volgens de verenigingen middels goed 

onderhoud en tijdige investeringen goede bespeelbare velden te garanderen.    

 De verenigingen zijn ontevreden over de lange sluitingstermijn van de velden in de 

zomer voor het onderhoud.  

 Een aantal verenigingen wenst dat de ruimte langs de velden op de accommodatie 

aangepakt wordt en er een modern complex kan ontstaan. Denk hierbij aan 

bebossing, tegelpaden langs de velden, verlichting, wifi.   

 

Een aantal verenigingen heeft nog andere specifieke wensen:  

 ZBC '97 ziet graag een (kunstgras) trainingsveld op de locatie van haar huidige 

tennisbaan en de oude kleedkamers, zodat er altijd getraind kan worden op die 

plek. Deze uitbreiding is niet nodig wanneer een ander veld kunstgras wordt. Door 

goede bespeelbaarheid van dat veld is de trainingscapaciteit dan weer op orde.  

 Groote Lindt vindt dat de gemeente of een onafhankelijke partij de velden zou 

moeten keuren en niet de vereniging zelf.  

 Groote Lindt en Pelikaan geven aan Bakestein te bekijken als een groter geheel. 

Zo geeft Groote Lindt aan dat Sportpark Bakestein in principe één complex kan 

zijn met gezamenlijk parkbeheer. De velden zouden kunnen worden uitgewisseld.  

Pelikaan verhuist het liefst naar de locatie van ZBC '97 en wenst daar een nieuw 

complex met vijf velden.  

 VVGZ heeft een eigen pupillen kunstgrasveld en ziet graag dat de gemeente dit 

overneemt en het onderhoud kan doen.  
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 VVGZ wenst dat de gemeente onderzoekt wat te doen met de oude kleedruimtes 

op het complex (die nog in bezit zijn van de gemeente).  

 

 

 

 

Duurzaamheid 

Meerdere verenigingen spreken de wens uit gezamenlijk met andere verenigingen en met 

de gemeente te kijken naar duurzaamheid op de accommodatie en mogelijkheden voor 

alternatieve energie. Veel verenigingen vragen om LED-verlichting. Dit past goed bij de 

duurzaamheidsambities en het vermindert wellicht de energiekosten bij de verenigingen. 

 
Hoe nu verder?  

Met bovenstaande uitkomsten gaan we aan de slag. We bereiden een nieuw beheerplan 

buitensportaccommodaties voor. Dit beheerplan geeft inzicht in de financiële middelen die 

nodig zijn om het beheer van de buitensportaccommodaties op een bepaald kwaliteitsniveau 

uit te voeren. Naast het beheren van de bestaande situaties op de accommodaties, nemen 

we ook de behoeften en wensen van de verenigingen mee in het beheerplan. Een aantal 

wensen zullen we sowieso meenemen in het plan omdat deze gaan over de 

bespeelbaarheid van de velden: 

1. Het langer openstellen en gebruiken van de tennisbanen 

2. Periodieke kwaliteitsinspecties van de tennisbanen 

3. Wensen met betrekking tot (extra) kunstgras voor de voetbalverenigingen 

4. Intensief onderhoud voor normale bespeelbaarheid van de voetbalvelden (ook in 

verband met klimatologische veranderingen en Green Deal) 

5. Sluitingstermijnen voetbalvelden voor onderhoud in de zomer 

6. Groen, bestrating en verlichting op het complex 

 

Daarnaast hebben verenigingen nog vereniging specifieke wensen geuit. In hoeverre we 

deze wensen onderzoeken vragen we graag aan u. De eerste wens kunnen we eventueel 

verwerken in het beheerplan buitensportaccommodaties. De andere vijf wensen kunnen 

(nog) niet worden vertaald in het beheerplan buitensportaccommodaties en vragen meer tijd.  

 

1. De overname van het pupillen kunstgrasveld van VVGZ. Dit kunnen we onderzoeken 

en de eventuele financiële gevolgen meenemen in het beheerplan.  

2. Een vervolgonderzoek naar de volledige inrichting van Bakestein. Hieronder vallen 

een verhuizing van Pelikaan naar ZBC, de sloop van de tennisbaan en oude 

kleedkamers van ZBC en de wens van een extra veld voor de hockey. We kunnen dit 

als project oppakken, maar niet zomaar naast alle reguliere klussen. Hiervoor is 

extra capaciteit nodig. De eventuele financiële gevolgen zullen in een adaptatie van 

het beheerplan buitensportaccommodaties worden aangevraagd.  

3. Onderzoek naar het aanbieden van padel. De eventuele financiële gevolgen zullen in 

een adaptatie van het beheerplan buitensportaccommodaties worden aangevraagd.  

4. Onderzoeken wat te doen met de oude kleedruimtes bij VVGZ, die in bezit zijn van 

de gemeente. De financiële gevolgen worden niet verwerkt in het beheerplan 

buitensportaccommodaties, maar in een adaptatie op het beheerplan vastgoed.  
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5. Het keuren van de velden voor wedstrijden door een onafhankelijke partij. Dit 

onderzoek heeft geen gevolgen voor het beheerplan buitensportaccommodaties. We 

kunnen hierover in gesprek gaan met de verenigingen.  

6. Duurzame sportaccommodaties. We kunnen gesprekken met de verenigingen 

faciliteren over duurzaamheid. In het beheerplan nemen we duurzame keuzes al 

mee, zoals bijvoorbeeld LED-verlichting. Verdere aanpassingen aan accommodaties 

in het kader van duurzaamheid hebben geen gevolgen voor het beheerplan 

buitensportaccommodaties.  

 

Verzoek 
Het college ziet de noodzaak van het onderzoeken van de eerste zes wensen. De overige 

zes, aangeduid als vereniging specifieke wensen,  hebben voor het college niet direct 

prioriteit. Wel hebben wij deze wensen inzichtelijk voor u gemaakt.  

 

 

Hoogachtend, 

 

 

 

 

De a.i. secretaris, De burgemeester, 
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Bijlage 1: Verenigingen die hebben gereageerd 

 

Binnensport: 

1. Badmintonvereniging ABC Swindregt 

2. Twirlteam Accelerando 

3. Aikido Zwijndrecht 

4. Badmintonvereniging Nederhoven 

5. Muziekvereniging Celebration 

6. Daito U Kan 

7. Gemiva SVG Groep 

8. Gorissen zelfverdediging 

9. Gymnastiekvereniging O&O 

10. Health Fight Gym 

11. Basketbal Club Helmink Heroes 

12. Kihon 

13. Zaalvoetbalteam Nobels 

14. Tafeltennisvereniging Shot '65 

15. Sportclub Lunenburg 

16. Stand Strong Sport 

17. Volleybalvereniging Switch '89 

18. Toppie sportcoaches 

19. Sportvereniging SVH 

20. Voetbalvereniging Londenseplein/Parijseplein 

21. Sportgroep Welhorst 

22. Hockeyclub Derby 

23. Zwijndrechtse Zaalvoetbal Stichting 

24. Sportvereniging Conventus 

 

Buitensport: 

1. Hockeyclub Derby 

2. Sportvereniging Conventus 

3. HSV Zwijndrecht 

4. ZVV Pelikaan 

5. TV Heer Jan 

6. VV Groote Lindt 

7. VVGZ 

8. VV Heerjansdam 

9. ZLTC Ter Steeghe 

10. ZBC '97 

 


